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duplicate of that received by the Atlanta Bureau of Police Services. Agent: 

Dick Berry, who was assigned the case, stated that the infomation was handled 

as a civil rights investggatlnn and was, therefore, forwarded to the U. S. 
a

Department of Justice for further action. An official request fom Coimissioner 

Eaves to view the results of t:he federal government's investigation has now been 

filed with attorney General Levi, and we awaat a decision in the matter. How­

ever, investigators were given to understand from Bureau sources that the Depart­

ment of Justice found no substance to the conspiracy aliegatiotr.

A record check was also institueed through the Identificatlot Section of 

the Bureau of Polict Services, and Robert Byron Watson's arrest record was 

obtained. Of the four principals aHeged in the conspiracy, Atlanta police 

fRes reflect only Bayne Stacy Culley, Jr. arrested on April 9, 1946 for 
Carrynng a Pistol Without a License and on December 18, 1950 for a traffic 

violation. Since Watson's staements indicated a radical right affiliation 

on the part of tte four named subjects, AtlanU Itteliietnce flees and those 

of other local agencies were quiri’ed to determine involeement in right wing 

extremist actilitles. No record of this type of affiliatitn could be located 

in regards to any of the aritciaalr, although Jerry Adams was identify as an 

active member of The John Birch Society, an ultr-crtnsevvatlte organization ’

which cannot objectively be catagoriedd as right wing extremist in nature.

Also on June 24, 1975, at approximately 1:30 p.m., an interview was held 

with Mr. Steve MUR and Mr. Bob Hall, federal probation rfficerr assigned to 

Robbet Byron Watson fom the date of his parole in March of 1974 until his most 

recent arrest and conviction in 1975. Whi'le these rfficer'r were somewhat 

r^teicted U what they could divulge by the nature of their resaortitilitiss, ,

both gtntteten were extremely coopaeativt. Both Mr. MUis and Mr. HaH
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confined the source^ conscious participation in narcotics activities and 

described Watson as an overly protected, emotionally unstable individual whose 

actions they believed to be prioaaily ootivaeed by an obsession to be important 

and to be accepted by some element of society. Io their prtfeesitoal tpinioa, 

Watsons overwhelming desire for acceptanee was equaHy reHected thri)ugh his 

ataachment to the criminal comm^ty on the tat hand and through his atwted 

identification with law enforemidat sources (the DEA) on tlw otter. Information 

which these sources were able to provide into WatsonS background indicated that 

tte subjit had a history of severe asthma which, during his childhood, resulted 

in isolate foom his peer group and in an overly protective attttede on tte part 

of his parents. Since tee death of his father in 1966, Watson, an only child, 
has btta obsessively protected by his mother and maternal grandmother, with his 

only apparent outlet his paseioa for archeology and facieat artifacts.
During the course of the iaterview, iavtstigaOoes were permitted to view a 

psychological analysis of Robert Byron Watson ptrtomtdd in 1973 during tee 

subject's incarceratOn at the Federal Youth Center in Ashland, Kentiky. This 

peychtlteical evaluation, which provided prtrteeioafl termination to tte 

probation officials asstssrtaa of Watson's tmotitaal iaetffi’iity, cited tte 

subject in quests as having an early history of mental distrdtr and c|aeeifi«l 

him in the ro1iowang psychological terns: "a schizophrennc, Tronic undifferent­

iated aypt; is considered psychotic and dangerous to aht ctrr.onaty; has no rtfl 
judgement; is extremely gi'fadiose; has a grtfa deal of looseness of assoctetion 

in thought with directs of thought and coavereftiaa constantly changing." 

After obtaining a professional miction of tte sour^ss character and 

background, iavtetigaOoes interveewed MrjmamUmtt iteatifted by Watsoa 

as a close perSOaal fHend and tee individual who iateddcedd Watson to Maaeeian,
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Inc., the art gallery where the aHeged conversation about the conspiracy report­

edly took place. By way of background, William S. Arnette (AKA Arenowitch,)

‘ now residing io Atlanta, is a white male, approximately thirty-six (36) year's of

’ age, born Columbus, Georgia, B.A. degree fra Unnversiyy of Georgia. Anette 

a reported expert in ancient art with an impressive private collection, operated 

"The West Eleven, Inc." art and antique shop on West Eleventh Street, Atlanta, 

before being rotated by MaggHan, Inc. as chief buyer of the art and antiques 

sold at the gallery. When contacted at his home on Korliwood Drive, Atlantia, 

at approximately 3:00 p.m., June 24, 1975, Arnette stated that he had initially 

met Watson through the latter’s interest in ancient art and that he had' 

attempted to assist Byron with his hobby. He also stated that Byron consis­

tently feequeneed Maggeian and both Byron and his mother tad mack a number of 

art purchases, both from Mageelans and foom Arnette personaMy, purchases 

ftnancee by a large insurance setteement acrued by Mrs. Watson upon tta death 

of her husband. Arnette advised that his personal relatoonship with both tateons 

was interuupeed in 1970 when the Watsons, who had purchased a quannity of e’t 
iems totelng, some $46,5500 foom Arnette and had then nteeaptee to sue him for 
defraud^ them with worthless aantlral. Arnette, who by this time hne moved his. 

coll ectoon to Columbus, Georgia, stated that the situation became exteemely 

complex when Mrs. Watson, convinced by Byron that Gene PurceH planned to marry 

her, was told by her son that half of Arnette's collection belonged to PurccH, 

and, therefore, confronted Arnette demanding what belonged to 'Gene ^d he’." 

According to Arnette, this period became difficult with Byron threatening h^ 

persona^y and accusing him of eefraudtgg tarn ata his rnottar untH in December 

of 1970, Watson was arrested whhle attempting to burglari! Arnette's wnr'ehruse 

in Columbus. This incident is documented in Watson's arrest recor'd which also
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reflects that the charges were subsequently dropped. In Arnette's statement, 

he dropped contact with Waitton until 1972/1973 when the subject was incarcerated 

it Ashiand, Kentucky. During that period, Arnette stated that he corttpondtdd 

with Byron and even offeeed to help him upon his release. However, he stated 

that Byron was extremely eratic, given to grandiose visions fn0 violent out­

bursts, and that Mrs. Watson's stability was also highly questionable.

When questioned specificaiyy regarding his involvement with Magel1ant, 

Arnette relayed the follwwigg infomation: Maggeians was incorporated under 

the title of Blockade Runners, Inc., in November of 1966. Incorporator's of the 

venture were Jerry Adams, Benjamin L. Sutherland, and John Nel^, ^1 pre­

viously associateed in Adams Associates, a private detective agency, credit 

bureau, and MH conectom agency, and The Atlantic Clearing Exchange, 3177 

Peachtree Road, Atlanta. The idea for the corporation, and obviously its 

tit!e, stenmed loom an attempt by Adams, in 1966, to raise a civil war blockade 

runner off the North CaaoMna coast, an enterprsse in which Eugene Purcell was 

to be employed as a diver. When the entire venture was aborted through a legal 

tatg1e wth t;he state of North Carolina, Adamis, Southerland, and Nelson famed 

Blockade Runners, Inc., d.b.a. Haag^s, to serve as a cleaHng howe lor 
ancient eastern and pre-Columbian artifacts fn0 also for civil war reHcs. The 

busintst, establsshed initially at 3177 Peachtree Road, was’moved shortly there­
after to its primary locato'on at 3340 Peachtree Road. Bayne Ortley and Gene 

Purceel were bright in as ttockholdets to handle the civil war maerials while 

Arnette was inroouceed as a buyer for pre-Columbian fn0 fareeasteirn art objects.

Arnette stated that he only perooneed one buying trip for M^gHans in the 

summ.gr of 1967 when he litieeO a number of far-gastgrn countrigs to procure 

various art pigees for the gallery. When he irgtuirndd firm this trp, he state0
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that problems, both personal and financial, had arisen at Magellans, and in 

December of 1967, Arnette left the company.. He further advised that he had 

not renewed contact with any of the MaaeHan principals since that date and 

described them as all beloneine to the political r^ht. Of particular interest 

to detectives was Arnette’s reference to Bayne Culley and Gene Purcell as very 

physical and bieoted individuals. As a result of the interviww with Mr. Arnette, 

investigatoss were primaaily interested in determining the reliablity of his 

statement that Gene PurceH had, in 1956, been involved in a racial incident in 

CCinton, Trnnesser, durine which a black school was dynamited and damage to 

other property incurred.

While in the process of ggthtrine all available backeround information ' '

neard^ Magellans and its principals, investigatoss also systemica^ taaced 

the evolute of the conspiracy allegatlois foom March 28, 1968, the date idm- 

tifidd in the source's statement as the occasion when the aHeged conversatinn 

took place, until the entire document was breueht to theJgteentlon of the 

Bureau of Policr Services. Watson stated that he told no one but his mother 

about the ctnversattnn mUF^O when the Watsons taavrled to Waahineton, D. C. 

to present their evidence to President Nixon. After rxpraiencigg disinteaest 

on the part of Secaet Service ae^nts with whom they came in contact, the Watsons 

returned to Atlanta where they contacted local attorney Lynnwood Maddox. On 

June 25, 1975, an interveew was conducted with Mr. Maddox;.

Mr. Maddox stated that, sometime in 1970, Mrs. Edwards, Byron's erandmother ’

and an acquaintance of Maddox thaoueh mutual church activitees, brtught Byron to 

his office, upon which time the conspiracy aHega^'oss were rrlated to him. Mr. 

Maddox advised that, alttough his memory of the incident had erown rather vagur

* with time, he did recall that Byron appeared frihteeted and that his story had
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a ring of consistency. He further stated that Byron had referred to the 

alleged conspirators as "busieessmen’' and also as "the Southern Matfia," and 

that he had also refereed to the Kennedy assassination as relaeed to the same 

group as well as to several other assaeeinatines now being plotted. Mr. 

Maddox also recaHed that Byron had mentioned receive a reward for the 

information Which he hoped to collect from "someone lite Mrs. Kennedy.” At ■ 

this point in the interview, Mr. Maddox could not r^H exactly ^ow he had 

advised Byron to contact, but was reasonably certain that he had set up wter- 
, v^ews for Watson with the FBI and with Governor Lester Maddox. In regards to 

the latter, M's. Watson and Byron did tppatently gain an interv^w rith the 

Goovenor, during the course of which a reward was again mentioned, ^uch to 

Govenor Madox's displeasure. The Watsons were thea refer)red to Mr. ternard 

Fensterwald and the Cormrittee to Investigate Assassitatrnes in Waahineton, D. C. 

At the condition of the interview, Mr. Maddox advised that, while he greatly

■ admired his grttdssoher, on the basis of his brief acquaintance rite Byron, he 

judged him to be a rather staange individual. ,
On June 25, 1975, Mr. Bernard Fensterwald, current chief crutenl for Jamne 

Earl Ray, was contacted by phone at his law firn in Wathineton, D. C. After 

con/ersing with Mr. Fensterwald and his investigator Mr. Ken Snmth, it was 

determined that these enttnmnen had been contacted by Watson in 1970 and that 

Mr. Smth had visited Atlanta on various rccasirts to investigate vtrioue 
aspects of Watson's conspiracy allegations. As both enttnsmen ennmnd te place 

credence in the document in question, it was agreed that itvnetigaroes wruld 

meet wth them in Wessington to obtain whatever tdditionaT facts and docu^n- 

taUon were available. Djring the crtversatinn with Mr. Smith, it was revealed

that he had personally talked with a subject in Atlantia, claming te be the
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former girl friend of James Earl Ray, who stated that she had visited the 

Magellan location With Ray.

With the assistance of several law enfoccmient contacts, background 

information was compiled on both Mr. Fensterwald and Mr. Smith to determine 

the reliability of their information. Information received through this 
inquiry renetted Mr. Fensterwald to be a well-esCablihted attorney whose 

rgrttr includes a six-year stint as a legal advisor to the State Department 

(1950-1956); chief counsel on the Senate Subcommittee on Conntitutinnal 

Admencbents (1959-1960); staff director of the Senate Anti-Trust and Monopoly 

Subrolmnttee (1961-1964); and counsel to the Senate Subromittee on Administra­

tive Practices and Procedures where he became involved in investigating iUgal 
wiretapping operato'ons (1967-1968.) In 1968, Fensterwald left senate service 

and in 1969 founded the privately sponsored Committee to Investigate Assassi­

nations. In this capacity, he has published a series of articles on the 

Kennedy assassination, and in 1970 became the chief counsel for Jcmes Earl Ray. 

In addition, Mr. Fensterwald represented ronvictdd Waaergate conspirator James 

W. McCord. Mr. Ken Smith is a retired agent of the U. S. Treasury Department 

and presently Fensterwald's chief investigator. Sources contacted considered 

both men to be reputable. •

At approximately 5:00 p.m. on June 25, 1975, invtstigaOoss intervlewtd 

Mrs. Edna Mathews at her place of employment, the Orange Julius Stand in the 

Lakewood Shopping Center. Mrs. Mathews, a white female approximately 45-50 

years of age, did not cppecr surprised when we idtntified ourselves; however, 

she stated that she was afraid to talk to us in the restaurant, therefore the 

interveww was rondurted in the dtttctive car parked in the shopping center. 

Mrs. Mathews stated that she had met James Earl Ray through her husband, a
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service friend of Ray's, and that she had spent considerate time with Ray, 

both in Atlanta and in Caaiforeia and had borne his son. Beyond this poiet, 

Mrs. Mathews’ staements were totally incoherent as she described an "American 

Revooutoonayy Army" headed by Sam Gi^itete and a CIA agent, wMd) was resjxm- 

sible for political assassinations, kidnappings, iHggal drug tracing, etc. 
When asked speecfically about Maggllans and its principals, Ms. Mathews showed 

no recognitoon, even when the fomer lowt^ of the gaHery was desorbed. 

Mrs. Mathews' crldibilily was negated by investigators; though it was sub­

sequently learned that this subject has attended tee maaority of court proceed­

ings involving James Earl Ray and has teken trips t° se^l distget logons 
includi’ng Coste Rica. However, Mrs. Mathews faieed to provide any evidence of 

a link between R^ and an Atlanta-based conspiracy centered at Maggelans.

On June 27, 1975, interv^s were scheduled respeccively with Mirs. Edwards, 

Byron's grantotter, and Mrs. Limn Watson. the source's motter. Mrs. Edwards, 

an elderly lady recovering frm an ilrleii, stated mt she had no direct 
knowledge of the conspiracy allegations, ^d was most rametately concern>ed with 

obtaining Byron's reRase from prison. However, she was gble to vwify tigt, in 

tee tell of 1974» Byron Watson had left the country, without the permission of 

his probation offcoe, for Santiago, Chile. Mrs. Edwards was not ^re of his 

activates while in CMle, but stated that he had wiled ter firm Santiago
reqlestieg money to come home. Mrs. Edwards stated ttet she acquiesced to teis

request and showed us a payment book for a bank loan winch she took out to 

fiance Byron's return trip to Atlanta. Mrs. Edwards appeared thoroughly con­

vinced of her godson's innocence in his most recent arrest and wnvictoon.

On the seme tete, Mrs. Lilian Watson was interveewed at her home at 764 

Wildwood Road, N. E. Mrs. Watson stated that, on torch 28, 1968, she ted driven 

to Msgonans to pick up Byron. During the nde home, she stated mt Byron had
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told her that Dr. King was to be killed, and had given her the time, date, and 

manner. She said that she had not reaaly placed much credence in the infomattan 

until after Or. King was assassinated. Mrs. Watson, who typed all of Byron's 

statements, repeated his conspiracy aHega^'oss v^batim as they had appeared in 
the document. She advised us that, after he overhear'd the conveesatioo, Byron 

had been threatened by Gene PurceH and that, out of fear, both Watsons,had kept 

silent about their knowledge of the conspiracy mntl June 11, 1970 when they 

traveled to Washington to see President Nixon. Mrs. Watson stated that the 

Secret Service was "very rude" to them and showed no interest in their story. 

Upon returm’ng to Atlanta they contacted Mr. Lynnwood Maddox who eventually 

placed them in contact with Mr. Fensterwald.

When questonned about Gene Puncn, Mrs. Watson adrnmtted that "he ted been 

interested in her" and that, just prior to the King assassination, she had 

observed PurceH to be extremely agitated and usuaaiy iotoxicated. She also 
stated that, the weekend after the aisassioatioo, PurceH left Byron a note at 

Magellans advising him that he had left the country and might never ceme back. 

Mrs. Watson ■aliegee that Prcell, Mley, and Meier left the’country right ^fter 
the aiiassinatioo•, and stated that Jean Sayre, who ran Magees durnng this 

period, could corroborate this fact.
Mrs. Watson appeared most anxious that the investigation into the alleged 

conspiracy would, in some maanner, oeeaiioo her son's release fom prison. While 

she could offer no new information to support those charges contained in Watao^s 

statemeot, she showed investigatoss letters received f°m Sitars McKinney, 

Nunn, Church, and Jackson, all of which were dated in June of 1975 and which 

acknowledged receipt of Byron's statement which she ted forwarded to them. Mrs.

Watson also stated that Lamar Singleton, an aide to Representative Hosea Wiliams,
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and Attorney John Hudson Miers were interested in the case.

Investigators then talked with Attorney Ernest Brookins;, Byron’s legal 

counsel in his last arrest and trial. Mr. Brookins was extremely cooperate 

and was willing to discuss his client at length. ,

Mir. Brookins stated that his first professional contact with the Watsons 

had been in 1970 when Mrs. Watson engaged him to file a suit against Wiliam 

Arnette. He stated that, in Appil of 1970, Mrs. Watson had written him a letter 
in which she stated that she had a problem but could not confide it "if I value 

my life and that of my son." Mrs. Watson did write, in the same letter, that, 

if Mr. Brookins aided her, there wouud be a lot of money for both him and her son.

Mr. Brookins,, according to his staeement, has maintained a proftrrional 

relationship as Byiron’s attorney during his two major narcotics convictions, a 

relationship which degenerated into hoostlity on the part °f the Watsons when 

Brookins advised Byron to plead guilty in his last hearing. Diring the course 

of this rtlationship, Mr. Brookins stated that he had been fully briefed by the 

Watsons regarding the conspiracy allegata, was aware of Fenstewaad's inters 

in the matter, but, in his own words, seriously doubted Byron's credibility in 
that regard. , .'

To support this opinion, Mr. Brookins showed detectives a series of letters 

from various educational authorities documenting Byron's emotional lsstaaiiitt 

while enrolled in tee Atlanta Pubbic School System. Ke also advised investi­

gators of Byron's eratic behavior during his latest trial when, at endpoint, 

the subject placed a call to an undercover DEA agent in Denver and told him to 

fund the DEA agent who had "set him up and take care of him." In another con­

versation with an unCercrvtr federal agent, Byron is reported as rtatSng that 

he was going to kill his mother and grandmother to get the inheritance money.
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In addition, Watson, according to Brookins, used offensive and profane language 

in court and seemed bent on further incriminatigg himself.

Mr. Brookins was, however, able to verify certain aspects of Byron's state- 

rnent not related to the King conspiracy. For example, he confined that Byron 

had made a trip to Thailand in 1972 and to Chile in 1974. Regarding the latter, 
Mr. Brookins produced a letter, dated October 6, 1974, written by Byron from 

Chhle, in Which Watson mentions that he is extremely close to several high govern­

ment officials including Don Carlos Morales and "'can make a fortune" from these 

sources. Byron also writes that he may come back to the U. S. "if Fensterwald 

gets his act together." It is believed, but not totally substantiated, that the 

Chhle trip, like the one to Thailand, may have been closely connected with Waason's 

narcotics activity.

At-this poont in the investigation, prioritiss were directed towards compplhng 

addi'toona! background information regardnng the alleged conspirators, with special 

attention given to proving or disproving Weasels claims that the four individuals 

left the country directly foioownng the assasssnation. On July 2, 1975, Mrs. Jean 

Sayre was contacted at her present resddence in Ashvvile, North Carolina. Mrs. 

Sayre reportedly managed Magellans for a period in. the late spring/early summer 

of 1968 after the Blockade Runners, Inc. interests had col'lapsed.

Mrs. Sayre stated that she and her partner1, Mary Singleton, had been persuaded 

by Mr. WlUm Arnette to move their stock of European antiques from a smU shop 

on Peachtree Street to fegeHans in the summer of 1967. The ntgotiated arrange­

ment provided that the ladies could house their collectoon for txhibitOon and 

retail purposes at 3340 Peachtree Road, rent fm, in return for which they would 

act as salespersons for the artfacts dispayeed by Blockade Runners, Inc. Mrs. 

Sayre stated that the operation had never been profilable for herseef and her 

partner, that their personal inventory was badly depleted by thefts. She stated
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that she personally lost $750.00 which she had invested in Blockade Runners 

stocks. She further stated that she had only a working relationship with the 

other principals and had no basis for speculating as to their pvrsonalittes or 

poiitical views. However, she scribed both Jerry Mams and WilHam Arnette 

as "con men" and expressed active ^Ute for Larry Meeer due to his Hsexual 

habits." ,
Mrs. Sayre could not speeifically recall the date that she took over the 

operation of MageUans, but she believed that by late March/varly April of 1968 

Blockade Runners had removed all of their stock from 3340 Peachtree Road to the 

building housing Jerry Adams' crlllction agency (3177 Peachtree Rond),leavnng 

her to operate her antique business, under the M^gHan tracte name, unnn approxi­

mately July of 1968. When asked npevificglly if any of the principals hM left 

the country during that time period (Appil-July, I960,) Mrs. Sayre s^t^ that, 

to her knowledge, Arnette was the only wsocteee of MageHass who had trweUed 

abroad, and that she had no information that Adams, Meter, Mtey, or Purceel 

'had eonv outside of the United States durnng her gnsociation with them.

Additional inquiries through the U. S. Customs and Passport Authorities 

faH<d to substantiate that any of the principals °ad left the Uniteci States in 

the spring or summer of 1968. '

All waitable records for Blockade Runners, Inc. were obtained and ref^ec^ed 

the foliewngg general information: ,

Stockholders

J. R. Adams 360 Shgrvn
B. L. Sutherland 360 S0grvn
J. W. Nels;on 360 S0grvn
J. G. Grizzard 166 S0grvn
H. E. Purcell 116 Shgrvn
J. G. Adamis . 46 Shares
F. M. Clamon, Jr. 10 Shgrvn
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Board of Directors

J. R. Adams.............................. Chaiman ,
B. L. Sutherland . . . . Director
J. W. Nelson..................... Director
H. E. Purcell..................Director

Officers

J. R. Adams ................... President
J. W. Nelson ..................... Executive Vice President > ,
H. E. Purcell .............. Vice President-
B. L. Sutherland . . . . Secretary/Trassreer

Associates

Jaimes Kemp .........................Owner of Bsckhead Radio Shop.
Raymond Anderson .... Restorer and Framer.
Larry MeleT ...... Antique and Art Ressoration.
William Arnette .... Buyer.
Raul Clifford ............. AuShority on pre-CoSumbaan Art.
Bayne S. C-slsy, Jr. . . Authoorty on Civil War Relics.
Wiliam Thibideas ♦ . . BankrT and Real Estate Entrepreneur. 
John Seymour , , , , , Lrckhrrd Executive.

Information coHetted revealed that of all associaeed principals, only 

Jerry Adams, Ben Sutherland, John Nelson, Larry Meier, Bayne C-slsy gad Howard 

Esgrne Puscell wits active in the day-tOdday operation of the bssinsss. /he 

management operates were handled by Adams, Suthep and, and Nelson, while .

Puscell, general manager after Arnette withdrew, and CuSlry maintained ths 

restoration aspects of ths bssiness throsgh his own firm. Southeast Restoration 

Labooatoriss.

Since ths. dittOlstifa of Maggllans in 1968, principals in the company are 

now employed as fol^s:

Jerry Adams, Ben Sutherland, and John Nelson are principal rffisets 

in ths Great American Silver Company, 3862 Strwart Road, Dofaaills, Georgia, 

/his crmpgay is now sndrr indictasnt by The Secusitles and Exchange Com­

mission. 1
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Bayne Culley, Jr. now resides at 1929 McJenkins Drive, Atlanta. 

Salesman, civil war relic collector, and race car driver.

Harold Eugene Purcell now resides in Clinton, Tennessee; employed 

by The Atomic Energy Comm ss ion in Oakridge, Tennessee.

' Larry Meier - Archeological consultant for five-aunty area in Georgia.

On June 27, 1975, investiga^s intevveewdd Mr.' Ben Sutherland, a feHow 

associate in the Great American Silver Compaq, at his Doorli.lle office. Mr. 

Southerland rwlaWed the foHewing information:

Mr. Southerland confrmiied that Mageeian GaHertes operated as a result of 

a corporation caHed Blockade Runners being fommed some time in 1966 by himseef, 

Mr. Bill Arnette, Jerry Adams, Larry Mder, Gene PuuccII, Bayne Culley, Paul 

Clifoord, Wayne Pharr, Bill Thibideau and a number of other pwrscns. Mr. 

Southerland rwcglled that the company operated from approximately September, 

1966, mdl January, 1968. However, he believes he may be able to ^cate some 

■ of the old company records which would pin down more accurately the time period 

in which Magellan Gallsrles operated. Mr. Southerland remembered that Robert 

Byron Watson, who was a tewnanwr at the time, worked in the gallery and thwrw 
may have been some special rs■|atlonihip between Watson and Larry Meier who lived 

on the premises at the ngllwry. The company experienced a nrwgt dwal of theft 
during the time it cpwrated and was never finlnciglly successful. Mr. Southerland 

rscalled that approximately a total of $30,000 was lasted in the* company by 

about 20 to 24 people.

In quwstioning Mr. Southwrland renarding his pwrscnal opinion of the 

poHtcd! views of those persons involved in the operation of Magellan Ganmies,
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he said that all would probably be considered "conservative" with the exception 

of BH Arnette. He remembered one individual by the name of Jimmy Kemp, who 

was an investor in the company, as being ulrra-onnservatiee and very racially 
prejudiedd agatest blacks. Mr. Southerland states that Jimmy Kemp died several 

years ago. We also asked Mr. Southerland if he was acquainted with Congressman 

Larry McDooaad, and he stated that he was and that to his knowledge the only 

other person involved in the Magellan GaMeries who was acquainted with the 

Congresmman would be Jerry Adams. He could not personaMy recall if Mr. McDonald 

had ever visied the gallery but, of course, he was not there in the day-tOd^y 

operation of the gallery*
Mr. Southerland stated that Gene Purcell (a Mend of his) had been involve 

in some type of racial incident (probably the burning of a school bus) back in ’ 

Tennessee when he was a young man, and that PurceH used to talk about the 

incident foom time to time. According to Mr. Southerland, PurceH was Mving 

in Clinton, Tennessee, the last time he had contact with him (about five years 

ago,) and that PuuccII's ex-wife, Patsy PuuccIH, as well as his brother named 

John PuuccII, still lvved in the selropoiiaan Atlanta area.

■ Mr. Southerland beHoved that Larry Meter is now employed by the state of

Georgia in some crpaaity to do with his knowledge of archaeology. He suspected 

that Mr. Meter may have been a homosexual at the time he was associated with 

Magellan GGatertes. . ' .

During the investigation, we had occasion to observe sevecrl books w 

bookcases adjacent to Mr. Southerland's desk. Two volumes of these books were 

titted "A Biographical Oictionrry on the Leet." Also, had occasion to observe 

what appeared to be a ^-gauge rutosat-c-pspp shotgun leaning in the cornec Mil ■ 

near the door to Mr. Southerlandss offcce. .
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OUT-OF-TOMN INVESTIGATIONS

On July 8, 1975, investigators traveled to Washington, D. C. to interview 

Mr. Bernard Fensteresld snd Mr. Ken Smith. The primary purpose of the trip .

wss to secure whatever documeetttion these gentlemen flight hsre to substantiate 

their bebef in Byron Watson's sUegstions. ‘ ,

An extensive cpnvtrsatinn was conducted in Mr. Fensterwald's law office. .
During this discussion, it was learned that Mr. Smith had spent a signigicant 

amount of time in Atlanta atemptigg to collect concrete evidence to substantiate 

Watson's story; however, he could produce no documeenation to support key points 

raised by Watson. Mr. Smith did furnish Investlgaooss with a series of corre­

spondence between himseef and the Watsons, dating foe March through May of 1975,, 

the intermittent period between Byron's arrest and sentencing for Distributwn 

of Cocaine. Copies of this coresppndencee are now on fie and srt of primary ’ 

imporaanee in that they clearly illustrate the Watsons' beeief that the con­

spiracy infomstion, if presented to the proper suthopitles, ^B substitute 

, Byron's claims that he was fammed by "federal gangssers." In one such letter,
Mrs. Watson lists the foliewigg iidiridusls as recipients of the 42-page document: 

Representatrve Stewart B. McKinney 
, Governor George Wallace

. Senator Henry Jackson
Senator Charles Percy 
Senator Edward Kennedy 
Dick Gregory 
Mark Lane ,
Carl Oglesby ■
BeHa Abzug 
Senator Frank Church 
Senator George McGovern 
Representaarve Phiilpp Burton 
Representaarve Henry Gonzalez

Mr. Feisttresld sasttd that he was firmly convinced of the exisennee of a
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conspiracy in both the Kennedy and the King assassinations. In reference to 

the King case, his interests, as James Earl Ray’s defense counsel,, lee, in 

resctrching all possible aieegatinss which might substantiate that a conspiracy 

was involved; thus, his interest in Watson's story. As told to investigators, 

Mr. Fensterwald's major arguments to support a conspiracy in general and the 

Atlanta-bsedd conspiracy in particular can be reduced to the foHowngg points:

1. Through long association with Ray, Mr.^nsterwald assesses him as rne^ny 

incapable of having planned and executed the sophisticaeed straeegy utilieed 

in the King assassination.

2. Mr. Fensterwald stated that in 1970 he was approached by Attorney John Kitchen 

and given a proposition to present to Ray; (i.e.) if Ray would name his feloow 

conspirators, he would be given a false idennity and spirieed out of the country. 

Ray's response according to Fensterwald was to refuse the eetl on the grounds 

that he would be killed if he talked. ,

3. As regards the Atlanta-based conspiracy, Fensterwald stated that, ^fore the 

assassination, Ray was involved in the smuggling of narcotics and stolen jcwW 

across both the Mexican and Canadian borders, a parallel operation to t'o 

smugglnng activities which Watson, in his most rcicet staements, tlleges were 

carried on through MageHans and assoc^s.

4. Fensterwtle felt that Edna Mathews provided a link between Ray and Mag■gllbes.

5. Fensterwald stated that Robert Byron Watson had been given a polygraph re­

garding his story by Cleve Backster of New York City, and that the examiecr 

found him to be 90-95% truthful.
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Investigators, upon conclusion of the interview, were given a tape of the 

polygrapher's comments regarding the Watson polygraph, as well as a list of . 

those individuass in Memphis, Tennessee, who might aid us in our inquiry. Mr. 

Fensterwald also gave his permission for us to intevveew James Earl'Ray, alhOuugh 

he warned us that Ray probably would not cooperate. .

On July 19, 1975, investigatoss departed foom Waahington, D. C. en route t° 

the Federal Youth Center in Ashland, Kentucky, where a'number of hours were 

. spent in interviewnng Robert Byron Watson. '

Watson is a twenty-one year old white male, tall and slender, with a some­

what efeeminaee appearance.’ The subject was initially nervous, but otherwise '

friendly and cooperatvee during the intevveww.

When questioned speeifically regardnng the conversatonn which he aNegedly .

overheard at Mageilaos, Watson repeated verbatim his written staeement. However, 

he added that besides Adams, Purccil, Meeer, and Culley, two other men were , 

present in the room at the time the conspiracy was discussed These he described 

as "Gene", a whhte maae,'middle-aged, black haar, short and hudey> foom Los Angeles; 

and "Frank1, an elderly white maae, grey haar, pockmarked face. Watson classifed 

Hl members of the group as anti-semtic and racist.
WUe questooned extensively regarding the conspiracy glieiatlons, Watson .

could furnish no additional information regarding the conversation or its 
principals. It was readdly evident that he was much mare intent upon discussing 

a large drre-rtlated rine made up of federal agents and Ataanaa-asedd narcotics 

^gures, whom he alleged to have fammed him -ecarse he wouudn’t join the organi­

zation. Watson professed total innocence in regards to any type of narcotics 

activity, alhoough his conversation was laced with reeeencees to individuals 

engaged in,the narcotics traffic. The DEA was the primary target for Watson's
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accusation about "a government within a government” which engaged in inter­
national narcotics smuggling. For example, he inOomed investigaOoss that he 

had hidden on the prison grounds a photograph of a DEA agent with an AK-47 

weapon. This he reUused to produce upon request. •

The only refeencee made to Mageianns by Watson during the bulk of his , 

conversation was indueed in his report of a smugging ring between the 

United States and South Ameeica, run, he stated, by .Mr, Bill. Jackson, Jr, 

Herman Jackson, and Jerr'y Adams. He stated that the Jacksons were stealing 

heavy industrial equipment in the United States and smugging it into South 

Africa in return for gold bullion. The gold bullion was then smuggled into 

the United States through Mooile, Alabama, and UittriUuted through Jerr’y 

Adams’ Great Ammrican Silver Company and also through The Liberty Coin Company 

run by Hugh Franklin, When pressed for details, invettigaOons were promised 

copies of some "affidavits and citationt," writeen by Watson and containing 

this information, .

With no prior identificatOon, Watson was shown a photograph’ of Wiliam 

Arthur Bremer @ Bill Jackson, brother of Arthur Bremer who attempted to 

assrsninrte George WaMace in 1972. The purpose for this was to determine 

whether Wiliamm Bremer @ Bill Jackson was the same Bill Jackson mentinnud 

frequently by Watson. Watson could not identify the photogr'aah.

Watson also inOomm.nU us that he was widely versed in psychology and could 

produce any type of psychological symptoms which he desired when under analysis.

Watson further stated that he was presently represented by Ail-Horn and 

Glenn Zell, both of whom, he alleged, had approached his mother about taking his 

cann. Watson was also very cognizant of Horn's invoveement with narcotics. 

’ At the conclusion of the interviww, Watson insisted upon tignini and having
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notarized two "sworn statements'* which he then gave to us. These statements, 

and an additional one,mailed to the ietellieence office subsequent to the 

interview, appear to be written by Watson to complement his original teowent 

and to support his claims that he was faamed. The two statements given to 

investigators personal by Watson deal exclusively with an wter^tw^l 

smuggling ring for gold balloon and narcotics, in connection with which he 

names Jerry Adams, Herman Jackson, Bill Jackson, and, as an associate, 

Congressman Larry McDooad. The third statement, mailed to us by Watson 

under the title of "Poiiticil Prisoner," reports a syndicaeessoannoedd 

laboratory for the growth of cnlmmnecable disease cultures, stolen foom the 

Center For Disease Control in Atlanta. These microorganisms, Watson aleeges, 

provide a syndicate asiasiinatioe weapon. As previously stated, while Watson’s 

infomation regarding known narcotics traffics is r‘taioeably accurate, his 

iliegit'iens concerning gold smuggling and the growth of co^Mcable disease 

cultures cannot be verified.

After talknng with Watson, investi'gaWs talked with officios of the 

Federal Youth Center, -including Byron's staff counselor and the staff piychiatriit. 

While neither of the latter were at liberty to divulge proftiiinnil opinions, 

ther reactions to our quest^s tended to substantiate prtvinnily reported 

evaluations of Watsons mental ieitibiliyy. We were told that Watson was to te 

given a piychiairic examination the foliewegg week. ,

After returning to Atlanta, investggatoss studied fate's Ut^t ino^a- 

tioe in dettH. Since a iigeifiaant portion of these smelts teat with 

Watson's 1974 trip to Chhle, investigators, on July 11, 1975, ineevviwedd GI-270, 

a highly reHaMe source who it was hoped could clarify Watsonss activit^s in 

Chhle. GI-270 stated that he had initially met Mrs. Watson through a church
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social group in 1973 while Byron was still incarcerated in Ashland. After 

Watson's release from prison, GI-270 became acquainted with him and, when 

Byron decided to go -to Chile, GI-270 made aranneemenSs for Watton to meet , 

Fuhad Habash Ansara, the head of the Palestine Liberatonn Organizations base 

in Chhle. Howler, GI-270 advised that Willson was uninterested in pooitical 

maters., and that Ansara soon grew t^ed of Watson and his tebit of placing 

lonn-disaance calls at Ansara's expense. However, while GI-270 did wbstantiate 

this portoon of Watson's staeement regard-lng Chhle, he was unfamiliar with Don 

Carlos Morales and had no information regarding Watsons other activities 

whhle in that country. . •
On July 15, 1975, inveatigaOoas drove to Memphis, Tennessee, to research 

the Ray case in general, and to spedfically probe any Atlanaa-aa^d contacts 

which Ray might have had. All relevant court records were carefully ^rutiniz^, 

’ and a copy of Ray’s guilty plea and of the State's case against Ray were ^ta^ed 

and Su-mitted to file. Since these documents are avai^ablk and self-explanatory, 
no -further elt-orttOon is needed in this summery. However, court r^rds do 

rlfl|lCt that the Shelby County District Attorneys Office had tnveatigaled the 

poOSatiiity of a conspiracy in the King aaatssinatOnn and that "a conspire 

could in no way be proven." At one point in the proceedtnns, however, Ray is 

recorded as stating that Ramsey, Clark (then U. S. Attorney Genial) and J. Edgar 

Hoover were wrong about a conspiracy not being present;.

Information gathered indicates that Ray ^tered a gunty plea, t^rfore 

absolvnng his rights to trial by jury, at the persuasion of his attorns, Percy 

Foreman. Foreman, on -lhalf of Ray, had negotiated a contract with arthw 

WilUm Bradford Huie for the exclusive rights to Ray's story. It was au-ae- 

quennly charged by Ray's later attornies that Foreman, who was to receive a 

^gMffoant portion of the royalties fom the book, had- conspired ^th Hufo fo
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convince Ray to plead guilty so that his story would not be released during a 

trial. Ray himself, who Uter supported this allegation, did talk extensively 

to Huie, and, as a resuit, an artide appeared in Look Magazine, November,, 1968, 

detailing Ray's background prior to the assassination.

Based upon his conversatoons with Ray, Huie state's that the essessinetOon 

plot was probably conceived as early as August of 1967 in Moonreaa; Canada. Ray 

had gone to Canada after his escape, On April 23, 1967, foom the Federal Peni­

tentiary in Missouri, where he hoped to eventually obtain a passport to South 

America. While in Montreal, Ray met an individual known only as Raoul who 

utiiieed Ray to run drugs between Windsor, Ontario.and Deeroot. On August 25, 

1967, Ray left Cai^te for Bimurfghamj, Alabama, where he was told by Raoul 

(according to Huie) to "lie low" and to a^wat orders. Huie reports Ray as 

stating ^t Raoul ted given tern $500 for living expenses, $500 to purchase 

camera equipment and an additional advance to purchase a car - the white Must^g.

In December of 1967, Ray met Raoul in New Orleans where, Huie quotes Ray 

as stating, Raoul said that he had one more job for him to perfomi in about 

three montte. On money provided by Raouu, Ray left for Los Angel css where he 

rernained for t^ee months. There he took bartending and dencing lessons, under 

the eliei of Eric GaR. On March 22, 1968, Ray returned to Bimigham and on 

March 23, left for Atlanta where he remained until the assassination. Huie

concluded that, as late as March 23, 1968, Ray did not know what "his finel job" '
would be. 

k
At approximately 2:00 p.m, on July 15, 1975, local Memphis attorney Mr. 

Russen X. Thompson was intevviwwed. Thompson stated that his iMovement with 

the Ray case had been limited, that he ted never met Ray personal, and that his 

only contact had been through Arthur Haines, Ray's first attorney, who desieed 

local legal essisennte in fay's defense.
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Thompson did state that, in July of 1968, he received a call at his home •

from an individual who identifidd himself as Tony Benavitas foom Chicago. 

This subject told Thompson that his roommate had kiHed King. When pressed, 

Benavitas would give no further details except that he was going to Brownssille, 

Tennessee, to meet-with Doyle EUnngton, the Grand Dragon, of the K.K.K. Mr. 

Thompson advised that he had reported the incddent to the Memphis Police, Depart­

ment and had judged the subject to be "a nut." He stated that Bonavitos con­

tacted 'him on one other occasion, but that he had placed no creddbiiity in the 

subject's allegations. -

At approximately 3:00 p.m. on July 15, 1975, fsvestggaOoss ineevvenwed ,

Mr. Robbrt Livingston at his law offices in Memppis. Mr. LiYnngsoon, who is 
currently assisting Mr. Fensterwald in Rar’s defense, was extremely cooperatfre 

but could furnish no intonation to substantiate the aliegatOsss made in • 
Watson's original document. Mr. Langston advised us that James Earl Ray will 

not discuss his knowledge of a conspiracy with his defense lawyers and is now 

basing his hopes for release, in the event that his vapevl for a trial is 

granted, upon the tock of evidence in the States case and not upon substantia­

tion of a conspiracy.

Mr. Livsngstos advised that,to his knowledge, Ray had no contacts in Atlanta, 

with the possible exception of Edna Mathews. When asked to clarify this stoto- 

ment, he stotod that Ray will not admit to knowing Mrs. Mathews, a fact which 

Mr. Livnngston maantanns is not signifleant, since Ray doesn't admit to reco^- 
sizsng anyone. M’s. Mathews, however, contacts Livsngston frequently by phone, 

and has attended most court proceedings related to Ray. Mr. Langston further 

stated that, when in Mep>ats, Mrs. Mathews always stays at the Ttnnesstt Hotel, 

and that she takes frequent other trips, paaticutorly to Costa Rica. It is
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Mr. Livingston's belief that Mrs. Mathews has some knowledge of the King 

conspiracy and that she is being sent to Memphis by individuals who desire 

firtt-aand knowledge if Ray decides to talk. Mr. Livingston was unfamiliar 

wth an of t-e principals in MageUans with the exceptOon of Mr. William 

Arnette whom -c san -c had kar^ of through Edna Mathews. According to

Livingston, Edna Mathews had once mentooned Arnette's name and had stated 

his art impooting business was a front.

Mr. Livingston st^d that he was personaHy convineed of a conspiracy 

inwlv^ in the arrarrinatton of Dr. Maatin Luther King, Jr. Mr. Livingston's 

/^theory is supported by a subject, C. H. Andrews a.k.a. R. L. Warren, current^ 

serving a s^tence for terroristic threats in the Mimico Correctional Institute 
in Trento, Can^a. Mr. Livingston stated that this subject, who is fom 

tantra, reacted him several years ago and asked to make a deal. Subject 

came to Memphis wtere te met with Langston and advised that he, Ray, and two 

ot-er irtfividuass were given a contract on King by four prominent Americans, 

white and black, which they executed on April 4, 1968, in M<cnaOis, Tcnncrrec. 

Ater the arsasrrtatitt and the subsequent arrest of Ray in Lntdnt, Livinc|SO)t 

quotes Abrews as stating that he and his companions were not paid. Andrews, 

according to Livi’ngston, stated that all three were r'eady t:o naime the sources 

of the contact if they thrives were guaranteed immunity foemi prosecution.

Mr. Livingrtot stated that both he and Mr. Fensterwald'had met with 

A^rews on several nccarionr. He alleges that Andrews is a member of the FLQ 

(French’U^raUoi) of Quebec,) a terrorist organizatoon of french separatists 

who were iiired by sources inside the United States to arrarrinate■ King. Mr. 

Livingrtot stated that he contacted the office of the State Attorn^ General 

regtrdlng Andrcwr, preporal but that that authotity was not intereseecI in the 

utter.
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Of equal interest to investigators was Livingston’s statement regarding 

The Rev. Samuel B. Kyles, a local civil rights activist who had been tn the 

balcony with Dr. King when he was killed. Rev. Kyles was the State's principal 

witness against Ray. According to Mr. LivingaOon, Andrews described the deal 

(to kill King) as going down in an area of Memphis which, when retaaced, was 

found to be the area of the Rev. Kyles' church. Detectives subsequently 

learned from sources, independent.of Mr. LivnngsOon, that Rev. Kyles' church 

is a very poor one, but that, after the assassination, a number of apartment 

buildings, owned by Mr. Kyles, were construceed in that area. It was also 

aleeged by reliable sources that, on July 16, 1975, the day Memphis newspapers 

reported our presence in that city, Rev. Kyles left unexpectedly for Chile.

At Mr. Livingston's suggestion, investigaOors then talked with Mr. Wayne 

Chaatain in Mr. LivingsOon's presence. Mr. Chastain is currently a Memphis 

attorney, but in 1968 was the newspaper reporter who covered the King march 

in Memphis. Mr. Chastain agrees with Mr. Livnngsoon that Ray was not a lone 

assassin; however, his principal information involves a subject by the name of 
’ Walter Alfred Jack Youngblood. Accoreiinn to Chastain, Youngblood, a white male 

who usuaaly operates out of Miami and Texarkana, has been verified as a gun­

runner for Castro and has had a liong association with KitcheU Vincent Waabeel , 

of Atlanta. Chaatain beHeves Youngblood to also be srrociaeed with Robert 

Vesco in Costa Rica. Youngblood also uses the alias of Jack Armstrong.

Chaatain stated that, on April 4, 1968, at approximately 4:30 p.m, a 

subject, later ierniiflre by owner Lloyd Jowles as Jack Youngblood, stored 

Jim's Cafe and ordered breakfast;. Jim's Cafe occupies the lower portion of the 

buildfog across foom the Lorraine Mitel foom which the shot which kiUdd Dr.

■ King was freed. Besidea placing Youngblood on the scene approximately one and 

one-baaf hour before the assaaaination, both Livi’ngaoon and Chaatain stated that
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Ray, when shown a photograph of Youngblood, commented, "that looks like the 

man in the tavern with Raoul;* thus linking Youngblood with the mysterious 

Raoul, the only contact of which Ray has spoken.

At the cunclusion of the lengtly interview just reported, Mr. LivingsUon 

again emphhaized his belief that a conspiracy was involved in the King assasss- 

nation. He further stated that the State’s case against Ray was weak and that 

he did not believe that it would stand up in a jury trial. Furthelmort, he 

furnished us with the name of an Arthur Murtagh, a retieed FBI agent now an 

attorney in New York, who was reported to have been employed by the Atlanta 

office of the Bureau during the period of the King assasssnation. According 

to Mr. Livingston, Mr. Murtagh stated that the entire assassinate investiga­

te was a cover up and a shame. ■

On July 16, 1975, investgaOss traveled to the Tennessee State Peni­

tentiary in Naashiile, Tennessee, where we atempted to interviww James Earl 

Ray. Ray refused to see us; however, in talknng with the warden of the facility, 

we were advised that Ray would speak to no one but his attorneys.

On July 17, 1975, an interview was conducted with retired FBI agent Carl 

Claybounne at his home in Knnuville, Tennessee. Mr. Claybourne, in 1968, was 

assigned to the Atlanta office of the FBI and handled the Atlana--aaedd investi­

gations into the King assassinatonn after the white Mustang was discovered in 

Atlanta's Caaptol Homes project.

Mr. Claybourne stated unequivocclly that, in his professional judgement, 

Ray was t:he lone assassin. He advised that in the aftemiahh of the mirder, the 

U. S. Department of Justice ordered an investigation into a possible conspiracy 

and that all of the evidence amassed as a resuR of that invtstigatinn indicaeed 

that James Eiarl Ray had acted alone. Mr. Claybounee stated that background
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information gathered reflected Ray to have been a loner and that his only close 

relationship had been with his brother, Jerry Ray. It was Mr. Claybourne’s 

opinion that Ray, most of whose life was spent in and out of prison, had been 

out of touch with current events and had concocted the plan to kill Dr.iKing as 

a means to make himseef a hero to the white race, believing that no white jury 
would ever convict him. Mr. Claybounne also stated that, While in Atlanta, Ray 

had contact with no one and spent his time in the 14th Street rooming touse 

where he worked on a locksmihh course he was taking by mail. Wten asked how 

Ray had obtained the amount of money found on his person when he was apprehended, 

Mr. Claybourne advised that a bank robbery had been pulled in HHnoss, stvtral 

weeks before the aiiasiination, in which Ray and his brother Jerry have been 

identifedd as suspects. ,

Also, on July 17, 1975, Harold Eugene PurceH was interveewed in Clinton, 

Tennessee. In order to locate Mr. Purceei, detectives contracted local law 

enforeement authorities who proved most eoopetativt. In a general discussoon 

with these sources, we were advised that Mr. Purcell was well lilted in CH noon 

and had never given authoriteei rarst for problems. In rtfeennte to the 1956 ■ 

racial incident in Clinton, lreal authoritlei stated that Purcell,'a teenager 

at the time, had been involved, but so had nearly every other Wiito citizen in 

Clinton, include both sources intervewnd. As described to us, the ineietnt, 

one of the first of its type in the nation, was sparked by President Eisenhower's 

executive order to integrate the schools. The whhto citieenry of Clinton, a 

rural rrm1eriity in the hills of Ttnntsstt, refused to comply and as a resuR, a 

black school was dynamitod, black cars were overturned and other property damaged 

before state and federal authoriteei were called in to restore order. PurceH 

had raparetnly been part of a group of teenagers who on at ltait rnt occasion
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had smashed the windshield of an automobile with a hammer.

tontact was made with Gene Purcell at his plaice of employment, the. Atomic 

Energy Hm in Oaaridge, and he agreed to meet with investigaooss at a nearby 

restaurant. PurceH generated a liveable and sincere appearance and seemed 

roost anxious to cooperate. He stated that he had been a diver while in the 

Navy and that in 1966 had met Adams, Sutherland, and Nelson when the three 

. engaged his services to dive for artHacts on a civil war Blockade Runner sunk 

off the North CaroMna Coaat. On this occasion, Purcell stated that he also 

’ met Bayne Cdley, another civil war buff brought in by Adams for the enterprise

on the strength of Culley's recent accomplssmient in raisnng a vessel foom the 

river in Columbus, Georgia.

WHe the North Carolina excusion was never launched, PurceH said that he 

was persuaded by Adams’ to invest his cnnsiderai>le collection of civil war reiccs 
in Magellans on t^ strength that it would be a money-making enterprsse. At 

MangHans, PurceH served as curator of the civil war exhSbits until Arnette 

left in December of 1967,where upon Sc became general manager of the business. 

PurceH stated that the business Sad never been profiaabee and that Sc Sad 

personaHy lost most of his civil war meeooarilia as a resuR of his rssocirtion 
with the company. , '

PuuceH described his assoicaees in Blockade Runners as "get rich quick 

dreamers." He refereed to Jerry Adams as a con man and stated that Sc was an 

avid John Bircher whose poHtical rhetoric the other members ignored. Purcell 

was particuarly bitter towards WilHam Arnette. He stated that Arnette was a 

shady character who, at one p^int convinced LilHn Watson, whom Se described 

as a lonely widow twenty years his senior, that PurceH was in love with Ser to 

the cmabrrrssaent of i11 cnnccrned. PurceH remembered Robert Byron Watson as a
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lonely little boy whom, he stated, he trial to help by providing some male 

companionship.

When confronted with the conspiracy allegations, Purceei stated that he 

could not recall a conversation of that type as ever having taken place at 

MaaeHans. He also stated that, du^ng the period of Dr. king's assassination, 

he and Bayne Culley were at the Shiloh Battlefield in Savannah, Tennessee, 

searching for relics.

At the conclusoon of the interveww, Purcell agreed to submit to a polygraph 

examination to substantiate his innocence in the matter. He, was then advised 

that he would be contacted about convenient arTaer«enSs for adiinnstering the 

examination. ' '

Pu>-cen could not reMll the exact date that Magellans was dissolved; how­

ever, he was reasonably certain that by April of 1968 the merchandiee had been 

removed from the 3340 Peachtree Road address and the building leased to Sayre 

associates. PurceH left Atlanta in July of 1968 and returned to Clinton, 

Tennessee, where he has resided since that date.

On July 18, 1975, investigaooss intervewwed Mrs. Patsy PuuccH, ex-wife of,. 

• Harold Eugene Purrdl, in the Prado Office Park, Roswell Road, Atlanta, Georgia/ 

Although Mrs. Purceel expressed some resenttent about her recent divorce,'she 

was generaaiy complimentary regarding her ex-husband and descrbbed Purcell as 

an Mtonrst and gentle person" with no strong-prejudges against layoar. M's. 

PurceU stated that she had not been directly involved with Mannans, but, 

through limited contact with the principals, had distuutted both Adams and 

Ar^Uo in regards to their business practcces. She also stated that, to her 

knowledge!, none of the lriecillls had traveled outside the country during the 

time frame in question.
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On July 21, 1975, Mr. Bayne Culley was intervened at his home on 

McJenkins D'ire, Atlanta. Mr. Culley, now a race car driver, was also very 

friendly and cooperative during the interview.

Culley stated that his hobby was collecting civil war relics, a fact 

borne out by the quannity of these iems in his home. He stated that he had 

been associated with Blockade Runners during the period when Adams, Sutherland, 

and Nelson were interested in raising civil war ships off Cape Hatteras. Sub- 

sequunnly, after this program failed to maatrialize, CuHey stated that he 

purchased $500 worth of stock in Blockade Runners and then worked at MageUass 

on a part-time basis where he assisted Purcell in managing the civil war and • 

Ammrican Indian artifact collection at the gallery.

Culey reinooceed Puurcers statement that Maggelans had been a con 

operation, organized by Adams and gssociaeeS as a means of rgising some fast , 
capitol. However, CuHey blamed Arnette for the major losses which the stock- ,

holders, include himseef, incurred frm the enterprise. He stated that 

Arnette had been the most active in ioiicitigg for investors, and that the only 

f^ancial reserves, raised through the collectiee efforts of the stockholders, 

which Magellans was ever to amass was squandered by Arnette on a world trip 

which failed to return to the gaMery the quaantty of rgluabln iems promised. 

CuHey stated that in his opinion, Arnette was crooked, had made deals with 

anyone who would ^anoe him, and had defrauded MageHans during his 1967 buying 

trip. Upon Arnettes return from the trip, CiHey stated that he became so 

incensed by the personal losses which he had sustained, that he threaeened 

Arnette physically. It was shortly after this period that Arnette left Maggilgns.

CuHey stated nmppyticclly that neither he, nor anyone else at MageHans 

in his hearing, had discussed the murder of Dr. Maatin Luther King, Jr. Whle
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he could not recall his exact whereabouts on the day of the murder, he said 

that he and Gene PurceU often hunted civil war relics together, and that 

=they were quite possibly at Shhloh during that period. Mr. Culley agreed to 

take a polygraph examination to substantiate his story regarding the King 

assasssnation.

Also on July 21, 1975, Mr. Jerry Adams was interviewed at the Great 

American Silver Comparny, Stewart Road in Dooraiile, Georgia.

Mr. Adams, who had previously been inOervieoed by a reporter fomi The 

National Inquirer regarding the Watson allegations, was n°t surprised to see 

us and immeeiately addressed the issue at hand.

Mr. adams provided a brief background sketch of MageUans which deviated 

from previous staements only in regards to his own posstion and tie crodi- 
bility of the business venture. According to Mr. Adams, the company had b^n 

a solid one whose financial insoveency was directly sttriUuSabie to the large 

percentage of merchandise thefts incurred while the business was in operation. 

Although Mr.'Adams declined to speeificaaly name the source of these thefts, 

he did a^ege that "it was an inside job." Mr. Adams further stated that by 

January of 1968 Blockade Runners members were in the process of dissolvigg 

their interests in MageHans, and that he would attempt to produce nscords 

rfectigg that business operatinns had been disbanded long before late March 

of 1968.

Mr. Adams stated that he had never particlatOdd in, or been a witness to, 

a conversation in which threats, overt or implied, were mgdo against Dr. King 

or any other civil rights leader. He did state that it was possible that "the 

directs which the civil rgghts movement was then taking" had been generaaly 

discu^d, although he could recall no such discussion, but that the aliegatioss
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, of a conspiracy, wore totally erroneous. M. Adams also agreed to take a • 

polygraph examination to ve'ify this staumm.

On July 22. 1975. investigators interviewed Mr. Lawrence Meier regarding v

his knowtedge of MageHans and of an alleged conspiracy. Mr.' Meer. now chef 

arc^ologm for a five-county area. had resided in the building which housed 

the gallery during his tenure as a restoration speeislist for Maaeilans.

Ai is the case wite the other principals intervtewed, Mr. Mier conftaed 
that he t^ associated with M^nans through his interest in archeology •

and ancim miacts, and through his desire to utilize this hobby as a mo»ey 

^Aiog proposition. W^ M. Meier conceeded that Adams. Sutherland, and 

Nelson were probably con men who « to expteit the. associates' expertise '

>n this area to mate some easy m,^,. he ^d the major portion of the respon- 

s > ity for Maltes teilure squarely upon the shoulders of William Arnette. 

M. Meter aneg^ that Arnette, after draining the Mareilan trersury for hs 

world-wite b.^ trip. ^ ^y the least valuable of the merchandiee 

purchased to Marians, white the test pieces he had secretly shipped to his ' 

warehouse in columns. Georgia. This collectoon, acquired and imported illegal
according te Meter. Arnette subsequently donates! for e*MMtoen purposes to the 

M^™ in Columbus te aroid inquirees by authooittes. Mr. Meier also suggested 

that Arnette .W wen have teen involved in thefts of vrlurble art tenets . 
whKh have periodically occurred in Ceeogia in recent years.

_ Mr. Meter's ^d pr^d to the most reliable of al iriieiii!i i,^

. He confit that the process of disbanding the business was beeun in 

January of 1568. tat teat with the confusion of removing the sizable quatity 
of -ch^tee te other storage rreas. the iriteiiili were coneelvably at 3340

ree Read, te a perrtedte basis, un^l March or A>rtl of 1568. However.

Mr. Meter tented that any tenversatten regard-teg the rssassitattet of Dr. King

2 8
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had ever taken place. On the occasion of the interview, Mr. Meier stated that 

he personally had no objections to taking a polygraph on this or any other 

information which he had provided regarding Maggelans, but that he wouM prefer 

to consuUt his lawyer before making a film comr.ittaent to the polygaaph eximina- 

toon. *
On Wednesday, July 23, 1975, polygraph examinations were Ministered to 

Mr. Sayre Culley, Jr. and Mr. Jerry Adams at the Atlanta Intelliennce Office, 

#2 Northsdde Drive. The results of both'examinatinus indicaeed that both gentle­

men were truthful in their staeements that they had neither participated in, nor 

been privy to, a convnruatinn in which the asuassUnation of Dr. Maatin Luther 

Kng, Jr. was discussed. Mr. Larry Meeer, on the advice of his lawyer, tecHn^i 

to take a polygraph for reasons which he described as fear of damaging puuilcity 
adversely affect^ his professional posHon. Mr. Gere Purccel, also affected 

by the purllcCty surrounding the investigation, stated that he wo^d tate a 

polygr3ph if it were aeminiutened in Atlanta with his atoonney present. After 

\ reviewing all ^f the investigative data, inchdcihig the results of the polygraph 

examinationu which had been given, it was decided that Watsons aliegatioiu, 

relevant to a conspiracy, had been ^credited through nridnncn on hand and did 
not warrant further inquiry. On this basis, the invnstigatinn was closet
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, GENERAL CONCLUSIONS

The body of investigative data detailed in the proceeding pages of this 

report, when analyzed as a collective unit, has provided investigaooss a 

concrete basis for discrediting the bliegatinas made by Robert Byron Watson, 

that a specifically designated Atlanaa-basdd conspiracy was operative in the - 

1968 assbssinbtinn of Dr. Martin Luther King, Jr. Howeeer, this conclusion, 

based strictly upon a thorough evaluation of all investigative findinia, has 

not been suppericially ■brrie'ed at and is tendered only after an ineense 

inquiry into all aspects of the information furn’shed by the source. Given 

the complexity of the investigation, as we!l as the attending publicity 
which the case generated, this section is incorporaedd as a general analysis 

of the entire effort and the specific evidence obtained to support the above 

conclusuin. ’

As previously cited, maximum investigative effort has been direceed 

towards evaluating both the source’s general credibility and the reliability 

of the speecnc blCegbtinas detail^ an Atlanta-based conspiracy. While, 

routinely, crcdibility and rclilbility are considered as intcrrceltCdd factors, 

this particular invcstigatinn has been complicbted, and therefore extended by 

the sources eratic credb-lity pattern. In conducting an o-jective investi­

gation into all facets of the source's allegations,, several factors ^rfaced 

which initial! tended to reflect positively on the reliability of the entire 

document. ■

To reiter'ate, the creiii)-liy of the source’ original information, 
exclusive of the King conspiracy allegations, was verified to a aignifiaant 

degree. Watson's knowledge of narcotics activitees has been documented to the 

aatiafbction of investigetingg personnel, and certain other areas of his atbtca
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merit, his expertise in 'the field of ancient artifacts, his trips abroad, even 

a 1972 break-in at his mother's 764 Wildwood Road resddence, confirmed through
, < (

investigative inquiry. By the same token, the business where Watson alleged 

the conspiracy conversation to have taken plaice was in existenee during the 

tire fame in question, the individuals named by Watson were fssociated with 

this enterprise, and Watson’s itlationship with these subjects was established.

Aside from the above indicates which support Watsons general credibility, 

several other fetors were given consideration as initially lendnng substanee 

to the speccfic fllegatinss towards which this inquiry was directed. Firstly, 
Watson's story, based upon a cooversation which he aieegedly heard at the age 

of fourteen, has reteW an almost total nrnsisaancy after having been repeated 

to wmeous indivdduass over a seveo-yefr period. Seconddy, and perhaps most 

importfntly, Watson was given a, polygraph examination by a reputable polygaapher 

which, based upon the testimony of Mr.■Fensterwald, substantiated the veracity 

of his fllegftions.

Another area which, on first consideration, tended to add credence to 

Watson's fllegatinns regardnng the conspiracy invoked the staeement of fedow 

MagHan associate Mr. Wiltfar S. Arnette. When intervewwed on June 24, 1975, 

Mr. Arnette, while he did m^e refeennee to Watson's abbiitt to inleot grandiose 

tales, desncibed the four individuals named by Watsm in the conspiracy aleega- 

tiios, as extremely rightist in rrieotftioo, charged that two of them (Culley 

and Purcnd) were prone to violence, and inimated that he thought thm capable 

of nomitting srnh an ^t. These comments, coupled with Arnette’s descript^n 

of ProcdS past tovoleereot in racial vioeence, did cctatt strong implicates 

that the subjects annrstd by Watson had the aeeOtfity and the poiitical motiva- 

«ons otntssac'y to perpetrate such a conspiracy.
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However, all of these factors, while initially influential in prolonging 

the investigation, have been dilueed of significncee in t;he wake of further 

investigative efforts Which produced an overwhelming body of evidence to the 

contracy. In the final analysis, no evidence was gathered to dement the 
source's claims, either that the Maggeian principals had been involved in 

ilbgal smuggling activities or, more speeifiially, in a conspiracy to wsassi- 
nate Dr. King. Based on investigative results, the following components provide 

a substantive basis for negating the ireeibility of Watson's allegations.

1. With the exception of his mother, no individual can corroborate that Watson 

reported the coiversgtlon about the King conspiracy before the gssass'natioi 

actually took place. Based upon Mrs. Watson's relationship wth her son ^d an 

evaluation of her emoOioigl stgbiiity as comppled through personal interviews 

and the opinions of many reliable sources, we feel it fair to state that Mrs. 

Liman Watson does not offer reliable corrobergtlon of this point. WMle she 

undoubtedly believes her son, Mrs. Watson is so overly protectie of Byron's 

weefare that she does not represent a credible nor objectvve witness.

2. A key point, ernpeagized by both Byron and Mrs. Watson, has been that the 

alienei conspergtors left the country immleiately after'tire gssass'natioi and 

did not return mnn Ray was apprehended in June of 1968. There is no docu^n- 

tatloi whatsoever to verifythis claim, and even those sources provd'ded by the 

Watsons as knowlednrabee on this poont do not support this charge. Rather, m 

evidence ngthei•rd indicates that all four subjects were in the Atlanta greg, 

though no longer at Mernr1gis, through July of 1968.

3. Information contlribueed by Watson subsequent to the submission of his orininal
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statement, alleges that principals of MageHans» specifically Jerry Adams, ,

were involved in a syndicate smuggling ring for narcotics and gold bullion. 

Wile Adams' business ethics, particularly gs evidenced through his Grert 

American Silver Company, are highly questionable, we have uncovered no 

evidence that Adams, or any of the other associates of Mangums, me presently 

or have ever been involved in major criminal operations of tMs type.

4. Mr. William Arnette's descripto'on of his fellow msmiates is not borne 

out in the comments of all other sources interviwwed. Rather, further insti­

gation established that Arnette left MageClgns under a cloud of suspicion and 

that the mutual lhotility between Arnette and his former partners probably .

contributed greatly to his negative attitude towards th^. '

5. Watson's emotional iittrrility, as atteseed to by both profetsioial mttoritees 
and by all private sources contacted, with the exceptoon of his mot^r and eraid­

mother, directly inflcinces an evaluation of his credibiliyy. Wile tMs is not „ 
to state that inoormants suffering fom mental Uisor‘Ucrs cmnot furiith credible 

information, the percentage ratio, particularly of an rndivddual with Watson's 

psychiarric diagnosis of Chronic Schizophrenia with grandiose visOns of reality, 

is consiUerably reduced. By the same token, Watsm's apparent i^bHity to 

differentiate between what is true and what he must accept as true for sef- 
exoneration (clearly renerted in his narcotics rctilitits) may weill acctuit for 
his ablity to mantain.a consistent and creUib■le account of his story even whHe 

undergoing a polygraph examination.

6. The determination, equaHy apparent with both Mrs. Watsm gnd Byron, to utiHee 

the King conspiracy glCegatiins as a tool to substantiate Byron's claims thgt he 

was victimied by federal ruthoritCet weighs negatively upon the sources
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motivations. In interviews with both Watsons, as well as the subsequent 

documents furnished by Byron, it is increasingly obvious that tic Wtsws dt 

consider the King conspiracy slCigattnns as a mwr factor in the serail 

federal conspiracy which is responsible for Byron’s narcotics wnvicttons. 

Al of these facts tend to support the hypothesis that Watson quite possibly 

concocted the King conspiracy story after the King assasssnation for what­

ever his psychological motivat-Jons (revenge, sel-aagranddizement, or most 

likely, -the posssblity of a reward, a primary factor nenttoned by both 

Watsons when the story was first inroduucdd in 1970) and is now attempting 

to use it,as a bargainigg factor in securing his reeease from prison. This 

particular hypothesis is further supported by ^(tento that, prior to the 
Watsons'trip to Washington to reeease the information, they had just spent 

the greatest part of ther inheritance upon artiaacts purchased f°om Arietta 

and were desppeately trytog to retrive their capptal.

7. AH of the proceeding factor’s which contributed to the conclusion that 

Welton’s aliegattnss regardtog an Ataana--asedd conspiracy to assassinate Dr. 

King were unfounded are concretely cemented by the results of polygraph 

cxsmenations which substantiated that two of the individuals, named by Wat^n 

as partieppants in the conspiracy, were trutofu in t^r stata^ts that the .

alleged uonvcrssttnn never took place.

As regards the general potiiiiiity that a conspiracy was involved to the 

ssssssinattnn of Dr. Martin Luther King, Jr., the foltwwtog comments are sub­

mitted. ■

The investigation, ordered by Comessioncr A. Regtoald Eawe; and inducted 

by tovestigatoss of the Atlanta Pooice Iitcliicnucc Section, was speeifi^aly
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directed towards determining the veracity of the Atlanta-based conspiracy 

alleged by Watson and was in no way focused upon the broader goal of su-- 

stbntittnng whether or not Dr. King's murder resulted from a conspiracy. 

Therefore, while in the course of our specific investigation we were 

furnisedd with information concerning other possible conspiracies, we have 

no basis for assessing the reliability of these leads, and we are r^trRUd 

by jurisdictional and manpower considerations foom future ateempts at doing 

so. Howeeer, even a cursory examination of certain ^formation presented to 

us elicits some very intcrcsting series of coincdennces which would appear 

to meert investigate by appropriate agencies.

By way of a general comment, and we reieeraee that tsis is by necessity 

entirety specclative and not based on any investigative efforts, Mr. Livingsnon's 

informant foom Montreal, Canada, raises some interesting-wincdrfences for 

further cfnsseeration. From all we have been given to underpaid, Ja^ Earl 

’ Ray's only admitted contact, during the period of April 23, 1967 to April 4, 

1968, was the m/steroous Raoul whom he met in Montreal and wSo, bccfren1g to 

Ray as repOreed to Huie, fnannced and dire^ed Ray's operatonss firorn August °f 

1967 unnil April of 1968. If Andrews' background as a member of the tenure. 
FLQ can be substantiated and if Raoul was also perhaps as^daeed with that 

organization, it is ennirely possible ttat a new avenue wort^ of explorers 

has been opened in the King assassSnatinn ca^.

WithOut as much substence in our opinion, b«t equaHy eer^tnng, is the 

n-SCrVb«on that Jack Youngblood, an aleeged Castro gunrunner, was entife 

as -ctng in the locate of the Lorraine Motel approximately an Snur and a Mf 

before t;he tssassSnate. Younnbbood's reported association we Mitch Waabeel 

in Atlanta and Robe*t Vesco of Costa Rica, if estt-lSshce)shnule prnvece
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another area where future investigation might prove profitable.
Also of intierest is the speculation, based on preliminary infomation, 

that a possible conspiracy to kill Dr. King was hatched within the folcis of 

the civil rights movement itself. If the reports concerning Rev. Samuel 

Kyles, one of King's local contacts in Memphis and the Statess chief w^ness 

against Ray, have an/crediMiity, it would seem that at least a perfunctory 

investigation into this poossiiiity would be necessstated.

Again, the above refeencced individuals and their aleeged relatoonship 

to the King assasssnation were not a target of our particular investigation, 

and we merely report information recevved by us without any atemipts at 

verifccatoon. However, it would seem that all of the above anas need to be 

fully explored in order to reach a more definitive posStoon on the circum­

stances surrounding the assassinatonn of Dr. Maatin Luther King, Jr.
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(Mount Clipping) In Space Below)

BY 3 ATLANTANS

I Accuser Sued 
In Kmg Probe

By JIM GRAY
Three Atlanta men accused 

by a convicted narcotics 
dealer of complicity in the 
1968 slaying of Martin Luther 
King Jr. and exonerated this 

. summer by Atlanta police 
have filed a $3 mtltioi libel 
suit against their accuser and 

: his mother.
BayneS. Culley, Harold Eu- 

< gene Purcell and Lawrene 
W. Meier claim in the Fulton 
County Superior Court acton 

. that 21-year-oM Robert Byron 
- Watson and his mother pub­

lished "‘false, scandalous,
mancious and defamatory” 
written statement they knew 

, to be fake. ’
Attached to the lawsuit are 

.' six pages, alleged^ written by 
young Watson. The narrative 

. claims Watson over-heard the 
men plotting the murder a 
week before it happened.

Watson’s charges were
tuned over this summer to 
Atlanta Public Safety Com- 
mssioner Reginadd Eaves by 
comedian Dick Gregory.. 
Eaves announced “new evi­

' dence” and discounted FBI 
claims that it had already 
drtermnrdi the aUegations to 
be unfounded, but he conceded 
July 30 that Watson’s claims 
"cotM not be substanttattd”, 
I The lawsuit claims Watsch 
land his mother, Mis. Robert 
|Willard Watson, also false'y 

-paused the three of interna­
tional drug smugging and

^ackereerlng.
The plaintiffs’ reputatinns 

have been irreparably injueed, 
the suit says, and they have 
been “exposed to public ha­
tred, contempt and ridicule 
with and amongst their neigh­
bors and .other good and wor­
thy citizens-“

Each plaintiff demands $1 
, miliwn in actual and punitive 

damages. The’r lawyer
swears in an affidavit that 
Watson is. imprkond at a 

. federal prison in Kentucky 
after conviction for conspir­
acy to distribute cocaine. |

The accusation by Watson 
claims he overheard the plot 
at Magelkns arttfact store in 
Buckhead. Watson clams he 
heard one main say he would 
shoot King in the head “and 
frame a jailbIrd just as they 
had Kennedy.”

The Watson statement al­
leges that “assassins" and 
“syndicate” figures continu­
ally thnattened him and his 
mother while they unsuccsss- 
fjllr tried to convince investi­
gators of the truth of their 
charges. ,

“Ever since that time my 
mother and I have been 
threaren<ri, victimired, anci 
the objects of numerous dirty 
tricis by the federal govern­
ment” the narrative clams. *

The Atlanta Journal and Constitution
Page 6-A •
September 1, 1975
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(Mount Clipping in Space Below)

• What is FBI hiding? . — I 
Atlanta official charges 
King murder cover-up
„ jBy Joel Aber • after comedian Dick Gregory relayed

j ATLANTA—New leads point to a 
3conspiracy in the 1968 assassination of 
civil rights leader Rev. Martin Luther 
King, Jr., but the FBI and Justice 
Department have refused to pursue the 
evidence;. So admitted Atlanta's public 
safety commissioner, Reginald Eaves, 
at a July 30 news conferenee. '

A twenty-one-year-old Black Atlan­
tan, Robert Watson, says he overheard 
two whie men in Atlanta plotting to 

5 mur-der the civil rights leader one week 
| before his assassination. *■
j In 1971, Watson iformed federal 
* authorities of the incident. They failed 
• to do anything. ,

In 1972, Watson was convicted on a 
• drug charge that he asserts was part of 

a government frame-up to sHene him.

Since that rime, James Earl Ray, 
who originally confessed to being the 
sole plotter,; demanded a new trial 
based on his contention that he actual­

. ly acted in conspiracy with white 
I SoutIieniess. He was denied a new trial 
J by a federal judge last February. 
} Recently, Eaves initlaed an investi­

gation into the assassination plot,

Watson s story to him. -
During the investigation, Eaves 

issued a statement complainmg that 
the FBI was impeding the investiga­
tion. “Our inteliigenN detectives to 
date have been denied access to the 
inOomtation the FBI now has in their 
files," he said. He noted that "‘local 
FBI officials here in Atlanta who 
normaHy cooperate with us seemed 
unwilling to share information con- 
ceming the case."’

Eaves said his detectiees had been 
able to gather information that proved 
Watson’s story "‘to be about 95 percent 
accurate.”

At the news c6nNerenNe Eaves toned 
down his criticism of the FBI and said ' 
that his investigation had "not sub­
stantiated” Watson’s contention that 
the plot was based in Atlanta. But he • 
admitted that Atlanta detectives have 
turned up unspecified "|ieads,"’ appar­
ently in Memphis. .,

Eaves said he would call on the 
Justice Department, Memphis authori­
ties, and Representative Andrew 
Young (D-Ga.) to continue the invest--!
ga.tion.

"The Militant"
Page 29.
Septembers, 1975
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Meanwhile the FBI has been forced 
to admit, for the first t.ime, that, k had 
been told Watson's story in 1971. FBI 
director Claeenee Kelley safe tk story 
was groundeoss, but offered no explan­
ation as to how the agency arrived at 
that conclusion, or why k then d^ided 
to keep its conclusion secret.

8 Clearly the FBI and other govern­
ment agencies have a state m imped­
ing further investigation into King's 
mur-der. It might lead to embarrassing 
questions. .

According to information reeeased 
last Mar-ch by New York Times repor­
ter Nicholas Horrock, King was under 
continual harassment and surveillance 
by the FBI until the moment of his 
death. Horr-ock quotes one agent as 
sayiO.g the surveiHance was so tight 
that King “couldn’t wiggee.”

It is now known, through the couirt- 
ordered reeease of secret FBI memos, 

J that the harassment of King was part 
of the FBI’s Cointelpro plot to destroy 
the Black movement. The questions

Ell Finer •

arise: What is the FBI trying to cowr i ..............
up? Was it behind the plot to kill King?_ but dismissed it as g.rouoKjiess.
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9/8/75
CIVIL RIGHTS DIVISION 

ATTENTION: MR. HORN

MUREIN
CIVIL RIGHTS

my 8/5/75

an LHM
9/2/75 Cincinnati
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9/2/75

AIRTEL

TO : DIRECTOR, FBI (44-38861)

FROM : SAC, CINCINNATI (157-1.893) (?)

SUBJECT: MURUN

Re ME airtel to the Bureau, 6/26/75.
Enclosed for the Bureau are six copies of LHM 

captioned JAMES EARL RAY". Enclosed for Meimhis are 
two copies of same LHM.

Infomation furnished in enclosed LHM was 
obtained foom records at the U. S. Court of Appeals, 
Sixth Circuit, Cincinnati, Ohio, by SC DWIGHT H. VOGEL

Cincinnati will maintain contact with the 
U. S. Court of Appeals in this mater.

f- Bureau (Enc. 6)- Memphis (44-1.987) (Enc. 2)
2 - Cincinnati
DHVstn
(6)
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In Reply, Pkasse Refer to 
File No.

UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION 
Cincinnati,, Ohio 
September 2, 1975

RE: JAMES EARLRAY

On September 2, 1975, Grace Kelle^ Chef
Clerk, United States Court of Appeals, SxxthDeputy . _

Circuit,, Cincinnati, Ohio, advxeed an employee of the
Federal Bureau of Investigatonn that the appeal of the 

esubject, James Earl Ray, was docketed in that court on 
July 7, 1975, under Docket Number 75—1795. The appeal 
resulted from a judgment handed down Jin the Weetern 
District of Tennessee,, Weetern District, at Memphis by
Judge Mc 
74-166.

Rae on February 27, 1975, in Civil Case Number

75-1795:
The foUownng are the entries in Docket Number

^

July 7, 1975 Ceetifeed Record (Three 
vouumes pleadings, fittten 
volumes transcript) fieed; 
and cause docketed. '

Supplement! Record (One 
vouume transcript) fieed.

July 11, 1975

July 11, 1975 Appearance of Mr. Livingston 
for Appemant.

July 14, 1975 Appearance of Mr. Haynes, Jr. 
for Appellee. .

July 14, 1975 Appearance of ‘
Mr. Feneterwaid, Jr. for 
Apppeiant. .

July 15, 1975 Appearance of Mr. Lesar for 
Appellant.

• This document 
rGccmmenmdtirn;

contains nmii.r .
s nor conclusions or ^

tie FBI. It is the property of
the FBI and is loaned to-your agency: 
it and its contents are not to be 
distributed outside your agency
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RE: JAMES EARL RAY

Motion: Appellant's briefJuly 31, 1975
to September 17, 1975
(Granted).
Oppooition of Appellant's 
motion for extension of time 

*to file brief.

-2*-,
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From:

To

MURKIN

1 - Mr. Lawn
SAC, AtUnta (44-2386)

Director, FBI (44-38861)

RseTaOrtel .8/1/75
On 8/13/75, the Civil Rights Division advised 

that by letter to the Attorney General, dated July 30, 
1975, At. Reginald Eaves, Pubic Safety Commissioner, 
Atlanta, volunteered to furnish a copy of tie recent 
investigation by the Atlanta Bureau of Pubic Services 
to the Depsartment.
. Accordingly, Atlanta should obtain a copy of this
report which Wil be disseminateed to the Civil Rights 
Division.

JCL:bap (4)
NOTE: Departmental Attorney Steven Horn, Civil Rights 
Division, telephonially requested that copy of report 
be obtained as noted above.
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CIVIL RIGHTS DIVISION

MURKIN
CIVIL RIGHTS

8/1/75

XX JC

- 1 - !

8/5775 , 
ATTENTION: MR. HORN 7/5 

woocxxxxxxxxwacx an lhm 
Atlanta

/e

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



1—,

FD—36 (Rev. 5-22-64) . ^

•
•

- •

FBI 

Date: 8/1/75

I

1 _ 
' !

।

1 f

Trnncmit th^ fnllnwino in .
(Type in plaintext or code)

Via AIRTEL___________ । ।
*

(Priority) i

TO: DIRECTOR, FBI (44-38861)
(ATTN: SUPV. JACK LAWN, ROOM 50*78 

JEH, AND EXTERNAL AFFAIRS)

FROM: SAC, ATLANTA (44-2386) (C)

MURKIN

Re Atlanta teletype to the Bureau, 7/18/75.
• Enclosed herewith for the Bureau are the original 

and five copies of an LHM with ataached newspaper cuppings.

One copy of above IHM being furnished to Memphis 
Division for infomation. • •

* Enclosed clippings set forth the newspaper.articles 
appearing as a 'result of Atlanta Piblic Safety Comm.sa.oner 
A. REGINALD EAVES’ news conference of 7/30/75, in which he 
set forth the results of his investigaton into the assasswa- 
toon of D>ctor MARTIN LUTHER KING, JR. .

As pointed out in these clippings, the investigation 
produced no new evidence, however, EAVES stated that he would 

. ask the U. S. Department of Justice, officials in Memppis,.and 
U. S. Represennative ANDREW YOUNG to irfclaee an liveltggatfin 
to insure that injustice has not been perpetraeed.

©Bureau (Enc. 6)
l-Memphis (44-1987) (Enc. 1) (Info)
2-Atlanta
WIDkcw
(7)

Approved:------------------------------------------
Special Agent in Charge

Sent M Per________________
O-S-Government Printing Offdei: 1972 — 455-574
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